

B 温州蓝皮书®

LUE BOOK OF WENZHOU

编委会主任 / 葛益平 李一飞 执行主任 / 张纯芳

2013年

温州经济社会形势 分析与预测

ECONOMY AND SOCIETY OF WENZHOU
ANALYSIS AND FORECAST (2013)

主 编 / 潘忠强 王春光 金 浩

副主编 / 蒋儒标 朱康对 王 健 任 晓 陈中权



社会科学文献出版社
SOCIAL SCIENCES ACADEMIC PRESS (CHINA)

2013
版

B

温州蓝皮书

WENZHOU BLUE BOOK

WENZHOU UNIVERSITY PRESS

2013年
温州经济社会形势
分析与预测



主 编 傅 明 远 副 主 编 傅 明 远
编 委 傅 明 远 傅 明 远 傅 明 远 傅 明 远

WENZHOU UNIVERSITY PRESS





编委会主任 / 葛益平 李一飞 执行主任 / 张纯芳

2013 年温州 经济社会形势分析与预测

ECONOMY AND SOCIETY OF WENZHOU
ANALYSIS AND FORECAST (2013)

主 编 / 潘忠强 王春光 金 浩
副主编 / 蒋儒标 朱康对 王 健 任 晓 陈中权



社会科学文献出版社
SOCIAL SCIENCES ACADEMIC PRESS (CHINA)

图书在版编目(CIP)数据

2013 年温州经济社会形势分析与预测/潘忠强, 王春光, 金浩主编. —北京: 社会科学文献出版社, 2013. 4

(温州蓝皮书)

ISBN 978-7-5097-4481-9

I. ①2… II. ①潘… ②王… ③金… III. ①区域经济 - 经济分析 - 温州市 - 2012 ②社会分析 - 温州市 - 2012 ③区域经济 - 经济预测 - 温州市 - 2013 ④社会预测 - 温州市 - 2013
IV. ①F127. 553

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2013) 第 067532 号

温州蓝皮书

2013 年温州经济社会形势分析与预测

主 编 / 潘忠强 王春光 金 浩

副 主 编 / 蒋儒标 朱康对 王 健 任 晓 陈中权

出 版 人 / 谢寿光

出 版 者 / 社会科学文献出版社

地 址 / 北京市西城区北三环中路甲 29 号院 3 号楼华龙大厦

邮政编码 / 100029

责任部门 / 皮书出版中心 (010) 59367127

责任编辑 / 桂 芳

电子信箱 / pishubu@ssap.cn

责任校对 / 瞿莉莉 伍勤灿

项目统筹 / 邓泳红 桂 芳

责任印制 / 岳 阳

经 销 / 社会科学文献出版社市场营销中心 (010) 59367081 59367089

读者服务 / 读者服务中心 (010) 59367028

印 装 / 北京季峰印刷有限公司

开 本 / 787mm × 1092mm 1/16

印 张 / 23.25

版 次 / 2013 年 4 月第 1 版

字 数 / 374 千字

印 次 / 2013 年 4 月第 1 次印刷

书 号 / ISBN 978-7-5097-4481-9

定 价 / 69.00 元

本书如有破损、缺页、装订错误, 请与本社读者服务中心联系更换

 版权所有 翻印必究

温州蓝皮书编委会

主 任 葛益平 李一飞

执行主任 张纯芳

主 编 潘忠强 王春光 金 浩

副 主 编 蒋儒标 朱康对 王 健 任 晓 陈中权

编 辑 简 婷 陈 勋 叶肖平

英文翻译 林李硕

编 审 (按姓氏笔画排序)

王文胜	王北铰	方立明	方勇军	任柏强
杜建平	吴锦良	何显明	余中平	沈 敏
张震宇	陈立旭	陈愉瑜	林亦俊	郑黎明
郎友兴	胡瑞怀	施艾珠	洪振宁	倪集崇
徐明华	谢 浩	蔡晓真		

主要编撰者简介

潘忠强 1962 年出生，现任中共温州市委党校副校长、温州市社科联副主席，曾任中共温州市委政策研究室副主任。曾主持中共温州市委“十一五”规划建议、“十二五”规划建议等 40 余项规范性文件起草，完成“浙南沿海港湾资源开发对策研究”“温州民营企业生命周期研究”“温州企业虚拟经营研究”等省市课题 50 项，发表学术论文、调研报告 30 余篇。

王春光 中国社会科学院社会学研究所首席研究员，博士，博士生导师，享受国务院特殊津贴专家。长期从事农村社会发展、农村流动人口、社会阶层和社会流动、海外移民等方面的研究。曾主持和参与国家社会科学基金课题、中国社会科学院重点课题的研究，先后出版了《社会流动和社会重构》《中国农村社会变迁》《中国城市化之路》《巴黎的温州人》《中国农村社会分化和农民负担研究》等专著，并先后在《中国社会科学》《社会学研究》《社会》《中国人口科学》等杂志上发表多篇文章。

金 浩 曾任中共温州市委讲师团团长、中共温州市委党校副校长、温州市乡镇企业局局长、温州市科学技术委员会主任。

摘 要

本书是由温州市委党校和中国社会科学院社会学研究所合作推出的第六本温州蓝皮书，由来自党校、高校以及政府机构的相关研究人员共同撰写而成，全书分总报告、“两改”篇、经济篇、社会篇、政治篇、文化篇、专题篇等。

总报告指出，2012年，受全球主要经济体增速普遍放缓的影响，温州经济也经历了较为艰难的发展过程。面对多种不利影响，市委、市政府坚持稳中求进的方针，积极应对困难局面，以加快建设“三生融合·幸福温州”为总目标，以转变发展方式为主线，积极推进经济结构的战略性调整，扩大投资规模，加快推进“两海两改”国家战略实施，深化体制机制改革，社会建设和民生保障水平不断提高，总体保持了经济社会的平稳发展。

本书指出，积极推进各项改革带来了经济社会发展的积极变化，但是扩张性投资战略引致的区域资金供求矛盾、社会信用危机等问题依然需要时间和方法来缓解。实体经济内卷化，商贸业态发展滞后，地方非银行金融机构监管缺失，食品安全及物价上涨，城乡新型社区管理难，养老服务事业滞后等一些新的问题和挑战应引起党委政府和社会的高度关注。

本书认为，温州正处于转型发展和结构调整的阵痛期，面临严峻的资源环境制约，必须加快增长方式转变，必须清醒地认识到这种转变不可逆转且是一个长期而艰难的过程；当前温州依然处在从工业化后期向成熟期过渡和快速城镇化阶段，经济结构、产业结构、社会结构的变动给长周期的经济增长提供了巨大的空间。展望2013年，建议稳定投资增长，优化投资结构；积极培育消费市场，打造电子商务产业集聚区，增强消费对经济增长的拉动作用；加快发展以海洋服务业为核心的海洋经济；继续推进以改善民生为重点的社会事业，增强人民的幸福感；创新新型城乡社区管理体制，促进社会和谐；大力推进养老服务体系建设和。

Abstract

This book is the sixth Blue Book of Wenzhou, issued by Wenzhou School of Administration and the Institute of Sociology of the Chinese Academy of Social Sciences (CASS), the book is written by government researchers and specialists from party school and universities. It is comprised of General Report, “Two Reforms”, Economic Development, Social Development, Political Activities, Cultural Development, Special Topics and etc.

The General Report indicates, by the year of 2012, with the slowing down of world’s major economies, Wenzhou’s economic development had also experienced twists and turns. Confronted with various disadvantages, the municipal government adhered to the policy of making progress while ensuring stability, and took initiative to deal with difficult situation. By putting forward “An Integration of Production, Life and Ecology, A Happy Wenzhou ” as the overall objective, and transforming the development mode as the principle, the municipal government has actively readjusted economic structure on strategic level, expanded investment scale, promoted “Two Oceans, Two Reforms” National Strategy, deepened reforms in political system and mechanism. Consequently, it has be seen accelerated social construction, obvious improvement of the people’s livelihood and generally steady economic and social development.

This book denotes that, although we benefit from positive changes brought by the social and economic reforms, problems caused by expansionary investment, such as contradiction between regional monetary supply and demand, social credit crisis, are still in need for mitigation. Meanwhile, involution of entity economy, lagged commercial development, lack of supervision on local non-bank financial institutions, and issues of food safety, commodity price, administration in new-type urban and rural communities, services for the older people should be paid high attention by party committee, government departments and the whole society.

According to this book, Wenzhou is now in the throes of economic transition

and restructure. Confronted with severe resource and environmental constraint, we must accelerate the reform of growth pattern, and be aware of its irreversible nature, as well as the long time and hardship of the progress. It is considered that, the current Wenzhou is still undertaking the transition from later period of industrialization to mature period and is in the stage of rapid urbanization; changes in economic structure, industrial structure and social structure ensured great space for long-period economic boom. As for the year of 2013, our suggestions are: stabilize the growth of investment, optimize investment structure; cultivate consumption market, establish E-commerce industrial zone, and enhance consumption as the stimulant of economic growth. Meanwhile, we should accelerate the development of marine-service-industry centered marine economy; continue to carry on social programs that improve people's livelihood, increase happiness of the people; bring innovation in new-type urban and rural regulation, promote social harmony; vigorously advance the construction of old-age service system.

目 录



Ⅱ I 总报告

- Ⅱ.1 2012 年温州经济社会形势分析 课题组 王健 执笔 / 001

Ⅱ II “两改”篇

- Ⅱ.2 2012 年温州金融改革试验区报告 张震宇 柯园园 / 021
- Ⅱ.3 2012 年温州农村产权制度改革报告 徐 炯 / 030

Ⅱ III 经济篇

- Ⅱ.4 2012 年温州经济形势分析与 2013 年展望 高顺岳 / 041
- Ⅱ.5 温州市农业和农村经济发展形势分析及展望 (2012 ~ 2013 年)
..... 谢小荣 / 050
- Ⅱ.6 工业经济运行分析与展望 (2012 ~ 2013 年) 任 晓 / 063
- Ⅱ.7 2012 年温州市服务业发展形势分析与 2013 年展望
..... 何光秋 陈 强 / 077



B.8	2012 年温州对外经济与贸易形势分析与 2013 年展望	林 俐 何首超 贾晶如 / 089
B.9	温州投资形势分析 (2012 ~ 2013 年)	李岳海 林 蔓 潘林武 / 098
B.10	温州地方财税运行形势分析与预测 (2012 ~ 2013 年)	余中平 / 110
B.11	2012 年温州市金融形势运行报告	南单蝉 / 122
B.12	温州市区房地产市场运行分析及展望 (2012 ~ 2013 年)	金 瓯 / 132

B IV 社会篇

B.13	2012 年温州社会保障发展情况	陈忠谊 / 140
B.14	温州社会治安形势分析	黄建春 / 149
B.15	2012 年温州教育事业发展报告	刘 辉 / 159
B.16	温州城乡新型社区公共服务平台建设状况分析	课题组 / 168
B.17	2012 年温州城乡居民收入与消费状况分析	林松青 / 180
B.18	温州流动人口服务与管理研究报告	陈 勋 / 188

B V 政治篇

B.19	温州党代表询问制实行情况报告	管廷莲 倪金莲 / 199
B.20	温州“考绩法”研究	课题组 / 210
B.21	温州民企党组织书记调查报告	简 婷 / 221



Ⅲ VI 文化篇

- Ⅲ.22 2012 年温州文化发展报告 林必祝 陈浩杰 / 235
- Ⅲ.23 温州文化创意产业园区建设报告 徐顺聪 祝万平 谢中榜 / 248
- Ⅲ.24 2012 年温州创建国家历史文化名城进展报告 课题组 / 259
- Ⅲ.25 温州合唱现象研究 项雅丽 华晓露 叶文辉 / 272

Ⅲ VII 专题篇

- Ⅲ.26 领导干部对温州经济社会发展状况和趋势的判断 张玉洁 / 286
- Ⅲ.27 2012 年温州工业企业生产经营状况调查
..... 温州市经济和信息化委员会课题组 / 297
- Ⅲ.28 温州海洋经济发展战略定位探讨 汪 浩 / 307
- Ⅲ.29 环境约束条件下温州经济转型研究 叶舒帆 唐庆蝉 / 323
- Ⅲ.30 温州推进全国发展改革试点城镇进展评析 金勇兴 / 333

CONTENTS



Ⅱ I General Report

- Ⅱ.1 The Analysis and Prospect on Economic and Social Development
of Wenzhou in 2012 *The Research Group, Wang Jian / 001*

Ⅱ II “Two Reforms”

- Ⅱ.2 The Report on Wenzhou’s Financial Reform Experimental
Zone in 2012 *Zhang Zhenyu, Ke Yuanyuan / 021*
- Ⅱ.3 The Report on Property Rights System Reform in Wenzhou’s
Rural Area in 2012 *Xu Jiong / 030*

Ⅱ III Economic Development

- Ⅱ.4 The Analysis on Economic Development of Wenzhou in 2012 and
Prospect for 2013 *Gao Shunyu / 041*
- Ⅱ.5 The Analysis and Prospect of Agricultural and Rural
Development of Wenzhou (2012-2013) *Xie Xiaorong / 050*
- Ⅱ.6 The Analysis and Prospect on Industrial Economy of
Wenzhou (2012-2013) *Ren Xiao / 063*



- B.7 The Analysis on Wenzhou's Service Industry Development in
2012 and Prospect for 2013 *He Guangqiu, Chen Qiang / 077*
- B.8 The Report on Wenzhou's Foreign Economy and Trade Development
in 2012 and Prospect for 2013
Lin Li, He Shouchao and Jia Jingru / 089
- B.9 The Analysis on Investment Situation in
Wenzhou (2012-2013) *Li Yuehai, Lin man and Pan Linwu / 098*
- B.10 The Analysis and Anticipation on Operational Aspect of
Wenzhou's Finance and Taxation (2012-2013) *Yu Zhongping / 110*
- B.11 The Report on the Operational Aspect of Wenzhou Financial
Industry in 2012 *Nan Danchan / 122*
- B.12 The Analysis and Prospect on the Situation of Wenzhou Real
Estate Market (2012-2013) *Jin Ou / 132*

BIV Social Development

- B.13 The Report on Development of Social Security in Wenzhou in 2012
Chen Zhongyi / 140
- B.14 Analysis on the Public Security Situation of Wenzhou
Huang Jianchun / 149
- B.15 The Report on Wenzhou's Education Development in 2012
Liu Hui / 159
- B.16 The Analysis on Situation of New-type Public Service Platform
Construction in Urban and Rural Communities in Wenzhou
The Research Group / 168
- B.17 The Income and Expenditure Analysis of Wenzhou's Urban and
Rural Residents in 2012 *Lin Songqing / 180*



- B.18 The Research Report on Floating Population Service and
Administration in Wenzhou

Chen Xun / 188

B V Political Activities

- B.19 The Report on the Implementation of Inquiry System of Party
Representatives *Guan Tinglian, Ni Jinlian / 199*
- B.20 The Research of “Political Performance Appraisal Policy”
in Wenzhou *The Research Group / 210*
- B.21 The Survey Report on Secretaries of Party Organization in Wenzhou’s
Private Enterprises *Jian Ting / 221*

B VI Cultural Development

- B.22 The Report of Wenzhou’s Cultural Development in 2012
Lin Bizhu, Chen Haojie / 235
- B.23 The Report on Construction of Cultural Creative
Industrial Park in Wenzhou *Xu Shuncong, Zhu Wanping and Xie Zhongbang / 248*
- B.24 The Progress Report on the Establishment of City of Historical
and Cultural Interest in Wenzhou in 2012
The Research Group / 259
- B.25 A Study of Wenzhou Chorus Phenomenon
Xiang Yali, Hua Xiaolu and Ye Wenhui / 272

B VII Special Topics

- B.26 Judgements by the Leading Cadres on the Current Situation and
Trend of Wenzhou’s Economic and Social Development *Zhang Yujie / 286*



- B.27 The Survey on Production and Operation State of Industrial Enterprises of Wenzhou in 2012

The Research Group of Wenzhou Economic and Information Technology Commission / 297

- B.28 The Study on Strategic Positioning of Development of Ocean Economy in Wenzhou

Wang Hao / 307

- B.29 The Research on Wenzhou's Economic Transition on the Condition of Environmental Restriction

Ye Shufan, Tang Qingchan / 323

- B.30 The Comment and Analysis on the Implementation Progress of Experimental Urban Areas for National Development and Reform in Wenzhou

Jin Yongxing / 333

总 报 告

General Report



B. 1

2012 年温州经济社会形势分析

课题组*

执笔：王健

摘 要：

2012 年，市委、市政府坚持稳中求进的方针，积极应对困难局面，以加快建设“三生融合、幸福温州”为总目标，以转变经济发展方式为主线，积极推进经济结构战略性调整，加大投资力度，深入实施“两海两改”国家战略举措，深化体制机制改革，社会建设和民生保障水平不断提高，总体保持了经济社会的平稳发展。但实体经济内卷化、现代商贸发展滞后、金融风险、食品安全、新社区管理、养老服务等改革发展中的新问题和挑战应引起党委政府和社会的高度关注。当前温州处于工业化后期和城市化快速发展期，增长空间大，2013 年，党委政府应密切关注国际国内宏观局势的发展，坚持科学发展，抓住发展中的重大机遇。通过加大投资力度，优化投资结构；实施创新驱动战略，提升产业组织化水

* 课题组成员：潘忠强，王春光，金浩，蒋儒标，朱康对，王健，任晓，陈中权。